
7 دوشــنبه  دوشــنبه  2424 دی  دی 14031403- شماره  - شماره  93059305

شیشه ها ایمن تر از دیوارها هستند

سیدعباس صالحی، وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی از راه اندازی کمیته  شفاف ســازی صحبت کرد و گفت: »در این زمینــه تاکنون بیش از 1
۲۰۰سند به صورت شفاف در اختیار مردم قرار داده شده و سعی کرده ایم 

خودمان هم شفاف باشیم؛ شیشه ها ایمن تر از دیوارها هستند.«
او به مسئله عدالت هم اشاره کرد و گفت: »به دنبال این هستیم که نگاه عدالت گرایانه 
قومیتی، جنسیتی، مذهبی و... اجرا شود. همچنین معتقدیم سامانه دسترسی به 
اطلاعات آزاد بسیار مهم است و الان به شکل جدی تری پیگیری می شود.« موضوع 
دیگری که ســیدعباس صالحی درباره آن صحبت کرد، اقتصاد فرهنگ بود و گفت 
ایجاد شهرهای خلاق فرهنگ را جدی دنبال می کند. سیدعباس صالحی از گذرهای 
فرهنگ و هنر در دولت دوازدهم هم گفت که در برخی شهرها کلید خورده بود و اعلام 
کرد به زودی در نیشابور تفاهمنامه ای در سفر استانی جدید به مشهد امضا خواهد 
شد. نکته دیگر دبیرخانه سامانه انتشار و دسترسی آزاد به اطلاعات بود که صالحی آن 
را قانون مهمی  در حوزه عدالت فرهنگی و مردمی سازی دانست: »هر فردی حق دارد 
اطلاعات غیرمحرمانه را در اختیار داشته باشد. دبیرخانه انتشار اطلاعات در دولت 

دوازدهم راه  افتاد و در دولت سیزدهم هم اتفاقاتی رقم خورد.«

فناوری های نوین

یکی از موضوعاتی که  صالحــی   در گزارش 2
4ماهه اش درباره آن 
صحبت کرد، فناوری های نوین بود. 
او گفت: »۲1طرح پیشنهادی در 
حوزه هوش مصنوعی تدوین شده 
اســت و در حال ارائه سند توسعه 

محتوای مجازی هستیم.« او درباره نقشه فرهنگی استان ها هم صحبت کرد و گفت: 
»نقشه فرهنگی استان ها در شورای عالی انقلاب تهیه شده بود و آن را به شکل جدی 
دنبال می کنیم که نظام نامه و روش خاص خود را دارد تا بتوانیم هویت ایرانی اسلامی 

 را در جغرافیای کشورمان پیش ببریم.«

سینمای ایران نباید تنها با یک ژانر معرفی شود

ادامه نشســت طرح ســؤالات خبرنگاران حاضر در جلســه بود.  سیدعباس صالحی در پاسخ  به ســؤال خبرنگار همشهری مبنی بر 3
اینکه رویکرد دولت ســیزدهم برای بازگرداندن تماشاگر به سالن 
سینما، تولید فیلم های کمدی بود و به همین دلیل ژانرهای دیگر به حاشیه رانده 
شدند، درباره سیاست وزارت ارشــاد دولت چهاردهم در تولید و اکران فیلم گفت: 
»این دغدغه قابل درکی است.  سینمای ایران یک ویترین است که نباید تنها با یک 
ژانر معرفی شود. کاری به کیفیت کارها ندارم؛ حتی اگر بهترین کمدی  ها هم ساخته 
شود، نباید سینمای ایران را تنها با یک ژانر تعریف کرد. این مسئله حتما به افول 
سینمای ایران خواهد انجامید. نباید به این مفتخر باشیم که تعداد تماشاگر بالا رفته 
درحالی که معنای آن از دست دادن ژانرهای دیگر باشد. حتما در دوره جدید نگاه 
متنوعی به سینما خواهیم داشــت:  سینمای اجتماعی، ســینمای خانوادگی و 
گونه های دیگر. ضمن اینکه اگر کمدی هم درســت ســاخته شــود، ژانر بسیار 
محترمی است. با توجه به شرایط جامعه حتما نیازمند فیلم های کمدی هم هستیم. 
در مجموع اما برای من و همکارانم در وزارت فرهنگ و ارشاد  دیگر ژانرهای سینمایی 
هم بسیار جدی است. البته در مجموع باید گفت تعداد فیلم ها در حوزه سینمای 
اجتماعی بیشتر شده که باید در این زمینه جدی تر قدم برداریم. با اطلاعات جدیدی 

که پیدا کرده ام کم وبیش دیگر مسیرهای سینما نیز مورد توجه قرار گرفته است.«

به دست آوردن همراهی اهالی هنر

وزیر فرهنگ و ارشــاد در جواب یکی از خبرنگاران کــه از او درباره  چالش های پیش روی این وزارتخانه در حوزه های مختلف هنر مثل 4
ممنوع الکاری و توسعه هنر زیرزمینی پرسید، گفت: »اگر بخواهم به 
یک چالش مهم اشاره کنم موضوع چالش سرمایه اجتماعی است که به شدت کاهش 
پیدا کرده است.   این موضوع در حوزه فرهنگ و هنر هم شتاب بیشتری پیدا کرده 

است. برای من هم این موضوع تلخ بود و شاهد قهر و دوری اهالی فرهنگ و هنر در 
این زمینه بودیم. ما نباید سرمان را مثل کبک زیر زمین ببریم و این موضوع را انکار 
کنیم.  اگر اعتماد ذی نفعان را نداشته باشیم هیچ کاری پیش نمی رود و همه کارها 
براســاس این دیوار بی اعتمادی فرومی ریزد. تلاش من هم این بوده که بتوانیم 
اصحاب فرهنگ و هنر را با فضای ایران و بحران های پیش رو، همراه کنیم تا بتوانیم 
حرف همدیگر را بهتر بفهمیم. ما باید پاره ای از سوءتفاهم ها را با تغییر منش ها و 

روش ها از میان برداریم.«

چرا نوجوانان ما به موسیقی کره ای علاقه مند شده اند؟

در ادامــه نشســت و در جــواب ســؤال یکــی از خبرنــگاران  ســیدعباس صالحی از رویکردهای مختلف در حوزه موسیقی در 5
وزارت ارشاد ازجمله بازگشــت هنرمندان خارج از کشور و صدور 
مجوز برای موســیقی رپ گفت: »من به عنوان یک ایرانی باید بگویم این مقدار 
علاقه ای که به موسیقی کره ای به وجود آمده باید برای ما معنای بسیار عمیقی 
داشته باشد. کجا اشتباه کرده ایم و می کنیم که اینطور ذائقه موسیقی ایران را تغییر 
داده ایم و کودک و نوجوان ما در مسیری قرار گرفته که شیفته موسیقی کره ای 
شده است؟ مسئله اصلی این است که وقتی مجال را برای موسیقی ایرانی، موسیقی 
جدید و موسیقی مدرن تنگ می کنیم چنین فضاهایی پدید می آید. پس به نظرم 
توسعه سند موسیقی یکی از مهم ترین رویکردهای ماست. همین که موسیقی 
دارای یک سند شده به نظرم مطلوب است؛ حتی همین هفته قبل در شورای هنر 
جلسه ای  با اهالی خانه موســیقی برگزار کردیم. همه این مخاطرات بحث های 
جدیدی به وجود آورده که   می تواند امیدوار کننده باشــد؛ بنابراین فکر می کنم 
براساس سند موسیقی و اصلاحات آن می توانیم به حل مشکلات نزدیک شویم.«

کتاب کالای لوکس نیست

مسئله گرانی کتاب یکی دیگر از مسائلی بود که وزیر ارشاد درباره  آن صحبت کرد. سیدعباس صالحی گفت: » این مشکل در سال های 6
اخیر وجود داشــته و مســئله اصلی در این زمینه کاغذ است. در 
نامه ای به آقای عارف پیشنهادهایی ارائه شده، ولی چون هنوز بررسی نشده مطرح 
نمی کنم. متغیرهای ارز کتاب را به کالای لوکس تبدیل کرده، ولی پس از بررسی 
آن پیشنهادها اظهارنظر می کنیم تا وعده ای که نتیجه آن مشخص نیست داده 

نشود. «
او درباره ممیزی در حوزه کتاب هم گفت: »مولف برای تولید اثر وقت می گذارد و 
این حق الناس است. در دوره قبل، قدم هایی برداشتیم که ناکافی بود. در دوره قبل 
با توجه به مباحثی که در شورای انقلاب فرهنگی مطرح است، کاربرگ هایی را به 

بررسی کننده ها می دادیم تا از سلیقه ها بکاهیم.« 

سینمای ایران فقط کمدی نیست 
پاسخ وزیر ارشاد به پرسش خبرنگار همشهری

نقدهای وارده به کمدی ها درست است 
حمید بهرامیان، کارگردان »آریاشــهر دو نفر«: بســیاری از نقدهایی را که به ســینمای کمدی مطرح می شود 
درســت می دانم. بعضی از فیلم ها دیگر از گونه ســینما خارج شــده اند و صرفا آیتم هایــی مخصوص فضای 

مجازی هستند که به نام فیلم سینمایی کنار هم گذاشته شده اند تا مخاطب را بخندانند./ ایلنا

گفته بودند قطع نخاع شده ام تا به من کار ندهند
جعفر دهقان، بازیگر:  برخی می گویند ما پیر شده ایم و توانایی کار کردن نداریم. یکی خواسته بود با من کار کند، 
اما به او گفته بودند من قطع نخاع شده ام و روی ویلچرم. نمی دانم چه چیزی پشت پرده است که می خواهند 

هم نسلی های ما را کنار بگذارند. با این حرف ها که ما از دور خارج نمی شویم./ایرنا 

سریال 

اکران آنلاین  

جشنواره

صفحه آرا: بهروزقلی پور

 برگزاری سومین جشنواره
 نمایش عروسکی تلویزیونی 

جشــنواره  دوره  ســومین 
نمایش عروســکی تلویزیونی 
»عروســک خونه« با انتشــار 

فراخوانی آغازبه کار کرد. 
این دوره از جشنواره دارای یک 
بخش ویژه با عنــوان »تهران؛ 
پایتخت دوست داشتنی ایران« 
اســت که شــرکت کنندگان 

جشــنواره می توانند آثار خود را با موضوعات تهران، افتخار 
ایران، مفاخر و چهره های برجسته تهران و فرهنگ شهروندی 
به  این بخش ارســال کنند.  گروه های تئاتر فعال در زمینه 
نمایش های عروســکی کودکان نیز می تواننــد آثار خود را 
در محورهای زیر به دبیرخانه جشــنواره ارسال کنند.  ایثار 
و مقاومت، خلیج فارس، عروســک ها و داستان های اقوام و 
قهرمانان ایرانی و بخش آزاد محورهای اصلی جشنواره اند.  
گروه های تئاتر کودک می توانند تا 1۰بهمن ماه با مراجعه به 

سایت رسمی جشنواره    آثار خود را ثبت کنند. 

کارو در اکران آنلاین 
فیلــم ســینمایی »کارو« بــه 
کارگردانــی احمــد مرادپور و 
تهیه کنندگی حســین صابری 
از سه شــنبه ۲۵دی مــاه در 
پلتفرم های اینترنتی به صورت 
آنلاین اکران می شــود. مریلا 
زارعی، پیمــان مقدمی، حامد 
احمدجــو، مرتضی شــاه کرم، 

اسماعیل موحدی، حبیب الله پاینده، حمیدرضا حجابی زاده، 
پیمان نوری، مجتبی حســینی، شــب بو ســلیمانی، ژیار 
محمدزاده و الینا باشــنگ ازجمله بازیگران فیلم سینمایی 
»کارو« هستند. در خلاصه داستان این فیلم سینمایی آمده 
است: »کارو، نوجوان کرمانشــاهی بعد از سال ها تمرین به 
تیم ملی کشتی دعوت می شود، اما او...« این فیلم سینمایی 
به نویسندگی فهیمه سلیمانی از سه شــنبه ۲۵دی ماه در 
پلتفرم های روبیکا، تماشــاخونه، آپرا، هاشور، شاد و سینما 
همراه به صورت آنلاین اکران می شود. »کارو« بعد از فیلم های 
سینمایی»سجاده آتش«، »رنجر« و سریال »رقص پرواز« 

چهارمین اثر بلند احمد مرادپور است. 

 سریال »پایتخت« 
در روزهای پایانی تصویربرداری

محسن تنابنده، سرپرست نویسندگان سریال »پایتخت« با انتشار 
تصویری از خودش در شمال کشور خبر داد که مراحل تصویربرداری 
فصل جدید این سریال پس از 6ماه به روزهای پایانی خود رسیده 
است. او نوشــت: »حدودا 6 ماه از ضبط »پایتخت« گذشته و دیگه 
روزای آخریم...« این در حالی اســت که فهرست رسمی بازیگران 
فصل جدید هنوز اعلام نشــده و اغلب اخبار مربوط به ســریال از 
طریق صفحات مجازی عوامل و بازیگران منتشر می شود. لوکیشن 
اصلی سریال »پایتخت7« شهر زیرآب، یکی از شهرهای شهرستان 
سوادکوه در استان مازندران ایران اســت. شهر زیرآب از جنوب به 
شهر پل سفید و از شمال به شهر شــیرگاه راه دارد. در چند کشور 
خارجی نیز ضبط سریال »پایتخت7« ادامه خواهد داشت. سریال 
»پایتخت7« در ۲6قسمت تولید و روانه آنتن شبکه یک خواهد شد. 
بیش از این طولانی ترین فصل سریال  فصل چهارم با ۲۲قسمت بود 

که از نظر بسیاری ضعیف ترین فصل این مجموعه به  شمار می آید.

وزیر فرهنگ و ارشــاد در نخســتین 

نشســت خبری خود بــه رویکردهای 
 وزارتخانه متبوعش در دولت چهاردهم

  پرداخت. 
ســید عباس صالحی  در جلســه ای که 
تقریبا تمام آن را به سؤالات خبرنگاران 

خبرگزاری ها و روزنامه های مختلف پاسخ 
داد، درباره 4کلان برنامه وزارت فرهنگ 
و ارشــاد صحبت کرد. او در این جلسه 
که 23دی برگزار شــد، گفت: »علاوه بر 
ادامه کارهای گذشــته کارهای جدیدی 

را آغاز کرده ایم. یکــی از کارها در این 
حوزه فرایند اصلاحات قانونی در حوزه 
نظارت و مجوزهاســت که امیدوارم با 
برنامه ریزی هایی که در این زمینه صورت 

گرفته شاهد اتفاقات خوبی باشیم.« 

شقایق عرفی نژادگزارش
روزنامه نگار

خروج از جاده طنز، استقبال از تنوع ژانر 
سیدعباس صالحی، وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در حالی در نخستین 
نشست خبری مقابل خبرنگاران نشست که اهالی رسانه با پرسش های 
فراوان و متنوعی پیگیر مســائل و موضوعات مختلف و متنوع حوزه 
فرهنگ و هنر بودند. پاســخ های وزیر در برخی مــوارد مانند بودجه 
وزارتخانه صریح و در مواردی هم با اما و اگر همراه بود. آنچه در این نشست 
مشهود به نظر می رسید تفاوت دیدگاه های فرهنگی سیدعباس صالحی 
با محمد مهدی اسماعیلی، وزیر سابق ارشاد بود. این اختلاف دیدگاه ها 
به خصوص در نگاه به سینمای ایران مشهود بود،  وزیر ارشاد در پاسخ به 
پرسش خبرنگار همشهری بر این نکته تأکید کرد که سینمای ایران فقط 
کمدی نیست، درحالی که سیاست وزارت ارشاد در دولت سیزدهم توجه 
ویژه به ژانر کمدی بود که خروجی اش را می توان در گیشه پررونق سینماها 
در سال های اخیر مشاهده کرد. با توجه به صحبت های وزیر ارشاد، انتظار 
می رود سینمای ایران با سیاستگذاری های تازه ای مواجه شود و تغییر 
مسیر بدهد. استقبال از تنوع ژانر در سینمای ایران از موارد مورد تأکید 
وزیر ارشاد بود. البته موضوع به همین سادگی هم نیست و سیدعباس 
صالحی برای ساماندهی اکران فیلم های غیرکمدی کاری بسیار دشوارتر 
از سیاستگذاری برای تولید آثار متنوع در ژانرهای مختلف خواهد داشت. 
ایستادن مقابل خواست و سلیقه سینماداران که همه  چیز را در اکران فیلم 
کمدی خلاصه کرده اند، تنها یک راه دارد و آن تولید و عرضه محصولات 
جذاب در ژانرهای دیگر است. برای قضاوت درباره آنچه دغدغه های وزیر 

ارشاد را تشکیل می دهد، باید فعلا صبوری پیشه کرد. 

پلان

 مل گیبسون
دنباله مصایب مسیح را می سازد 

مل گیبســون، بازیگر و کارگــردان آمریکایی اعلام کرد 
قرار است بازیگر حضرت عیسی)ع( برای بازی در دنباله 
 فیلم »مصایب مســیح« بــا تکنیک هــای کامپیوتری

 جوان شود. 
مل گیبســون در گفت وگویی جدید با پادکســت »جو 
روگان« در پاسخ به پرسشــی درباره بازیگر نقش عیسی 
مسیح)ع( در دنباله فیلم »مصایب مسیح« گفت: »جیم 
کاویزل که نقش اصلی فیلم اول را در سال۲۰۰4 ایفا کرده 
بود، در حالی پس از ۲۰سال برای بازی در دنباله این فیلم 
در نظر گرفته شده که قرار است از تکنیک های جوان سازی 

برای او استفاده شود.«
وی در پاسخ به این ســؤال که فیلمبرداری این فیلم چه 
زمانی آغاز می شود گفت که امیدوار است این فیلم سال 
آینده مقابل دوربین برود. این فیلم با عنوان »رســتاخیز 
مسیح« توسط خود گیبسون با همکاری راندال والاس، 
نویسنده فیلم »دلاور« و برادرش، دونال گیبسون نوشته 

شده است. 
به  گزارش گاردین، گیبســون مدت هاســت که در حال 
برنامه ریزی برای ســاخت ادامه فیلم »مصایب مسیح« 
اســت که در زمان اکران موفقیت های زیادی کسب کرد 
و حدود 6۲۲میلیون دلار در گیشه جهانی به دست آورد 
و با بودجه ۳۰میلیون دلاری اش یکی از ســودآورترین 
فیلم های مســتقل تمام ادوار سینما شــناخته می شود. 
»مصایب مسیح« داستان رنج های پایان عمر و به صلیب 
کشیده شــدن حضرت عیســی)ع( را روایت کرد و فیلم 
جدید »مصایب مسیح: رستاخیر« به رستاخیر او از مرگ 

در روز سوم و وقایع پس از آن می پردازد. 

 کارگردان شهیر انگلیسی 
»آنورا« را تحسین کرد

کارگردان افســانه ای انگلیــس حین ضبط پادکســتی  از 
»هالیوود  ریپورتر« درباره »آنورا« برنده نخل طلای کن به 

کارگردانی  شان بیکر ذوق زدگی اش را از این فیلم ابراز کرد.
»من فکر می کنــم آنورا فیلــم فوق العاده ای اســت، واقعا  

همینطور است.«
 این را مایک لی، کارگردان افسانه ای انگلیس، این هفته در 
پادکست هالیوود ریپورتر درحالی که فیلم جدیدش »حقایق 
سخت« را تبلیغ می کرد گفت. »فکر می کنم واقعا تأثیرگذار 

است.«
لی که 7 بار نامزد جایزه اســکار شــده و فیلم هایش جوایز 
برتر جشــنواره های کن و ونیز را برده، در مورد برنده نخل 
طلای کن، فیلم »شــان بیکر« آمریکایی که درباره زنی )با 
بازی میکی مدیســون(   اســت که با یک مشتری ثروتمند 
روســی که با مافیــا در ارتباط اســت، رابطه عاشــقانه ای 
برقــرار می کند، گفــت: »بازی هــای آنها محکم اســت و 
هیچ ترفنــد خودخواهانه ای در آن وجود نــدارد.« و افزود: 
»در ابتــدا فکر می کنی خب، راســتش، همــه این چیز ها 
 در حال وقوع اســت و ایــن بچه ها و ماجراهای »شــان«. 
بعد فکر می کنی خب که اینطــور... و بعد همه  چیز به هم 

می ریزد.«
لی حرفش را اینطور خلاصه کرد: »پســر، واقعا  خوبه.« هم 
»آنورا« که توسط نیون توزیع می شود و هم »حقایق سخت« 
که یک اثر از بیلیکر استریت است، از مشهورترین فیلم های 
فصل به حســاب می آیند. ماریان ژان  باپتیست از »حقایق 
ســخت« جوایز بهترین بازیگــر زن را از انجمن های بزرگ 
منتقدان فیلم ماننــد انجمن ملی منتقــدان فیلم، انجمن 
منتقدان فیلم لس آنجلس )که با مدیســون هم امتیاز شد( 
و حلقه منتقدان فیلم نیویورک کســب کــرده، درحالی که 
مدیســون برای جوایز معادل گلدن گلــوب و گاوتام نامزد 
شده و برای جوایز اســپیریت پیش رو نیز نامزد است. هر دو 
 برای بهترین بازیگر زن در جوایز انتخاب منتقدان پیش رو

نامزد شده اند.
مایک لی از سال ۲۰18که درام تاریخی »پیترلو« را بر پرده 
آورد، دیگر پشت دوربین فیلمی به عنوان کارگردان نایستاده 
بود. »حقایق سخت« بعد از »پیترلو« و »آقای ترنر« )۲۰14( 
که هر دو در ژانر تاریخی بودند، بازگشت مایک لی به درام های 

اخلاقی اش است. 

سینمای جهان

 با توجه به شرایط جامعه 
حتما نیازمند فیلم های کمدی 

هم هستیم. در مجموع اما برای 
من و همکارانم در وزارت فرهنگ 
و ارشاد  دیگر ژانرهای سینمایی 

هم بسیار جدی است. 
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نباید به این مفتخر باشیم
 
که تعداد تماشاگر بالا رفته 

سینمای ایران یک ویترین 

است که نباید تنها با یک ژانر 

معرفی شود. کاری به کیفیت 

کارها ندارم؛ حتی اگر بهترین 

کمدی  ها هم ساخته شود، 

نباید سینمای ایران را تنها 

با یک ژانر تعریف کرد. این 

مسئله حتما به افول سینمای 

 ایران خواهد انجامید. 
نباید به این مفتخر باشیم 

که تعداد تماشاگر بالا رفته 
 درحالی که معنای

 آن از دست دادن ژانرهای 
دیگر باشد

ممنوع الکارها 
 قضاییمی گوییم که محکومیت این مورد را درباره کسانی نصف آنها حل شد. البته گرفت؛ بنابراین مشکل نهادهای قضایی صورت خوبی بین  نهاد امنیتی   و   خواهد بود. تفاهم شدنش بر ضد  آن خبر نمی کنم؛ چون رسانه ای مصداقی صحبت هم صورت گرفته است. شده و برخی پیش بینی ها  بعضی مشکلات رفع 

نداشته اند 

 بررسی ها  نباید 
در پستو باشد  
 بررسی باید 

در فضای بیرونی باشد و در 
 پستو نباشد تا   

گفت وگو انجام شود و اگر 
کسی نکته ای دارد بگوید؛ 
زیرا قرار است قانون اجرا 

شود. باید موضوع گفت وگو 
را بررسی کننده و مؤلف به 
رسمیت بشناسند و وقت 
بگذارند. این کار را در آن 
دوره شروع کرده بودیم و 
در ماه های اخیر هم ادامه 

داشته است تا آثاری به 
نتیجه برسد


